
 

 

 توصيف مقرر دراسي

 1305حسب  رمز المقرر المحاسبة في المنشأت العامة والمنشأت غير الربحية اسم المقرر

 9 المستوى المحاسبةبكالوريوس  البرنامج

 4 الساعات المعتمدة 1310حسب   (2)المحاسبة المتوسطة  المتطلبات السابقة

 :يكون قادر على أن أن بعد انتهاء الطالب من دراسة هذا المقرر ينبغي  أهداف المقرر:

 .الاطار المفاهيمي للتقارير المالية ذات الغرض العام لجهات القطاع العاميفهم  .1
 .اساسيات المحاسبة في وحدات القطاع العام وفقاً لأساس الاستحقاقيفهم  .2
 الدولية للقطاع العام. اييروفقاً للمعيطبق المعالجات المحاسبية الملائمة  .3
 المحاسبة في المنشأت غير الربحية. يفهم .4

 مفردات المقرر:

 أساسيات نظرية المحاسبة الحكومية الحديثة .1
 الاطار المفاهيمي للتقارير المالية ذات الغرض العام لجهات القطاع العام .2
 الاستحقاق.المحاسبة وفقاً لأساس  .3
 لايرادات في وحدات القطاع العاما .4
  .لعقارات والالات والمعدات في وحدات القطاع العاما .5
 .لالتزامات في وحدات القطاع العاما .6
  .صافي الاصول / حقوق الملكية في وحدات القطاع العام .7
 .المحاسبة في المنشأت غير الربحية .8

 

 

 

 المراجع الرئيسة للمقرر:

 1445الحكومية وفق معايير المحاسبة للقطاع العام" ، الهيئة السعودية للمراجعين والمحاسبين، الطبعة الاولى كتاب "المحاسبة 
 والاصدارات الأحدث. م 2024هـ / 

 )الالكترونية المواد التقارير، العلمية، الدوريات ( الإضافية المراجع

 والثاني، صادر عن وزارة المالية بالمملكة العربية السعودية.  دليل مفاهيم ومعايير المحاسبة في القطاع العام الجزء الاول •
 المعايير المحاسبية للوحدات غير الهادفة للربح الصادرة عن الهيئة السعودية للمراجعين والمحاسبين. •

:توزيع الدرجات  
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Course Outline 

Course title Accounting  in public and non-profit organizations  Course code Acc 1305 

Program Bachelor in Accounting Level 9 

Prerequisite Intermediate Accounting (2)  Acc 1310 Credit hours 4 

Main learning outcomes: 
 At the end of this course, the student should be able to: 

1. Understands the conceptual framework of general purpose financial reports for public sector units. 

2. Understands the basics of accounting in public sector units according to the accrual basis. 

3. Applies appropriate accounting treatments in accordance with international standards for the public sector. 

4. Understands accounting in non-profit organizations. 

Topics to be covered: 
1. Fundamentals of modern government accounting theory 

2. Conceptual framework for general purpose financial reports for public sector entities 

3. Accounting according to the accrual basis. 

4. Revenues in public sector units 

5. Property, Plant, and Equipment in public sector units. 

6. Liabilities in public sector units. 

7. Net assets/ Equity in public sector units. 

8. Accounting in non-profit organizations. 

Required textbooks: 
 “Government Accounting According to Public Sector Accounting Standards”, Saudi Organization for Chartered  

and Professional Accountants, first edition 1445 AH / 2024 AD and later editions. 

Additional references : 

(scientific journals, reports, electronic materials) 

• Guide to Accounting Concepts and Standards in the Public Sector, Part One and Two, issued by the Ministry of 

Finance in the Kingdom of Saudi Arabia. 

• Accounting standards for non-profit units issued by Saudi Organization for Chartered and Professional 

Accountants. 

Grading: 
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